

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2015. № 394. Май

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,
ПОЛИТОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ

- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY, SOCIAL
AND POLITICAL SCIENCES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- EARTH SCIENCES

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2015. № 394. May

Томский государственный университет
2015

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.;
А.А. Глазунов, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд. ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**,
канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **О.М. Краснорядцева**, д-р психол. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**,
канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**,
д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук., доц.; **В.С. Сумарокова**,
директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.;
Г.М. Татьянин, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.;
Э.И. Черняк, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **V. Golikov**, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **O. Krasnoriadtseva**, Dr. of Psychology, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА

Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.;
О.М. Краснорядцева, д-р психол. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.; **В.П. Парначев**,
д-р геол.-минер. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.;
В.Г. Шилько, д-р пед. наук, проф.

EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE

T. Demeshkina, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **S. Kulizhskiy**, Dr. of Biology, Professor; **O. Krasnoriadtseva**, Dr. of Psychology, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor

Журнал «Вестник Томского государственного университета»
включён в «Перечень российских рецензируемых научных журналов,
в которых должны быть опубликованы основные научные результаты
диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук»
(http://vak.ed.gov.ru/ru/help_desk/list/)

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

ВЕСТНИК

ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

№ 394 Май 2015

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803Х
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Волкова А.А. Писательская критика Лескова в аспекте рецептивной эстетики (к постановке проблемы)	5
Воронова Е.С. Вводно-модальные слова как маркеры гипотетичности в диалектной речи	10
Гончарова Н.В. Уроки А.И. Галича в становлении литературно-эстетических взглядов А.В. Никитенко	15
Губанов С.А. Эпитет в аспекте текстообразования и смыслопорождения в творчестве М. Цветаевой	21
Келлер И.М. О характере признаковых значений, имплицируемых в семантике глаголов (на материале английского языка)	25
Компарелли Р. Б. Поплавский и А. Рембо: проблема поэтического диалога	30
Кочеткова М.О. Блогосфера как рекламная площадка: динамика речевого жанра блога	35
под влиянием рекламных интенций	35
Кузнецова О.А. Ареально-генетические связи единиц русского словообразовательного гнезда <i>горд-</i>	43
Митчелл П.Д., Маругина Н.И. Проблема перевода русских и английских академических терминов (из опыта работы Центра перевода ФИЯ ТГУ)	53
Моисеева Е.Ю. Объективизация народных представлений о кошке в фитонимической лексике русского и немецкого языков	59
Трубникова Е.В. Пространственная семантика английских фразовых и русских приставочных глаголов: сопоставительный аспект	66

ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ

Бобков А.И. Социальная лиминальность и сконструированная этноархаика: различие смыслов	74
Боровкова О.В. Пространства исторической науки и их взаимодействие	79
Быкова Е.Ю. Специфика социальной апатии учителей	84
Головашина О.В. Социальная память как способ овладения временем	92
Гончаренко М.В. Проблема объективного знания в контексте различных интеллектуальных ситуаций	97
Новикова О.Н. Роль игровых практик в формировании жизненных стратегий поколений	102
Чигвинцева О.А. Перформативность коммуникации: от фатики к прагматике	107

ИСТОРИЯ

Дамешек Л.М., Плотникова М.М. Модели городского самоуправления в Восточной Сибири в конце XVIII – первой четверти XIX в.	114
Михайлов Д.А. Археологические места социальной памяти	121
Михалева К.А. Роль конкурсной программы «Академическая мобильность» фонда Михаила Прохорова в развитии грантовой деятельности и выявлении новых материалов в рамках научного исследования аспиранта	127
Мишакова О.Э. Специфика организации музейной практики в Западном Забайкалье в конце XIX – начале XX в.	130

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE
OF THE RUSSIAN FEDERATION

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL

№ 394 May 2015

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
ed by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

CONTENTS

PHILOLOGY

Volkova A.A. Literary criticism of N.S. Leskov in the aspect of receptive aesthetics (defining the problem)	5
Voronova Ye.S. Modal words as assumption markers in dialect speech	10
Goncharova N.V. Lessons of A.I. Galich in the formation of literary and aesthetic views of A. Nikitenko	15
Gubanov S.A. Epithet in text organization and semantics mechanisms in the creativity of M. Tsvetaeva	21
Keller I.M. On the character of attributive meanings implicated in the semantic structure of verbs in the English language	25
Comparelli R. Boris Poplavskiy and Arthur Rimbaud: a poetic dialog	30
Kochetkova M.O. Blogosphere as an advertising platform: the dynamics of the speech genre of blog under the influence of advertising intentions	35
Kuznetsova O.A. Areal-genetic connections of units of the Russian word family with the root <i>gord-</i>	43
Mitchell P.J., Marugina N.I. The problem of translating Russian and English academic terms (the experience of the Center for Translation, Faculty of Foreign Languages, TSU)	53
Moiseeva E.Yu. Objectivization of folk notions of cat in Russian and German phytonymical lexicon	59
Trubnikova E.V. Spatial semantics of English phrasal and Russian prefixal verbs: comparative aspect	66

PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

Bobkov A.I. Social liminality and constructed <i>ethnoarchaics</i> : difference of meanings	74
Borovkova O.V. Spaces of the historical science	79
Bykova E.Yu. The specific of teachers' social apathy	84
Golovashina O.V. Social memory as a way of mastering time	92
Goncharenko M.V. The problem of objective knowledge in the context of various intellectual situations	97
Novikova O.N. Playing practices as ways of developing generations' life strategies	102
Chigvintseva O.A. Performative communication: from phatic to pragmatic	107

HISTORY

Dameshek L.M., Plotnikova M.M. Local government models in Eastern Siberia (late 18th – early 19th centuries)	114
Mikhailov D.A. Archaeological place of social memory	121
Mikhaleva K.A. Role of the competitive program "Academic Mobility" of the Mikhail Prokhorov Foundation in the development of grant activity and identification of new materials within the scientific research of the graduate student	127
Mishakova O.E. The specificity of the organization of museum practice in Western Transbaikalia in the late 19th and early 20th centuries	130

Симонова М.В. Портрет И.И. Болотникова в российской историографии			135
Соловенко И.С. Цели и задачи протестного движения шахтёров России во время перехода к рыночным отношениям (1992–1999 гг.)			143
ПРАВО			
Семенюк Р.А. Некоторые меры предупреждения преступлений, совершаемых в состоянии опьянения			150
Щербаков Л.Г. Рассмотрения дел о присуждении компенсации за нарушение права на судопроизводство в разумный срок и право на исполнение судебного постановления в разумный срок арбитражными судами			154
ЭКОНОМИКА			
Авдзейко В.И., Карнышев В.И., Мещеряков Р.В., Парниук Л.В., Шелупанов А.А. Анализ динамики выдачи патентов для выявления перспективных направлений развития в области силовой электроники			159
Багинова В.М., Ивасенко А.Г. Система земельно-ипотечных отношений: особенности формирования и перспективы развития в России			170
Башорина О.В., Ружанская Л.С., Якимова Е.А. Стратегические решения быстрорастущих ИТ-компаний на примере ЗАО «СКБ Контур»			175
Какаулина М.О. Налоговая нагрузка и экономический рост: поиск эффективной модели			181
Спицын В.В. Наука и промышленность: оценка результативности взаимодействия			189
ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА			
Бредихина Ю.П., Гужов Ф.А., Капилевич Л.В., Ильин А.А. Физиологические и биомеханические механизмы координации ударных действий у спортсменов-единоборцев			194
Иванова И.В. Дополнительное космическое образование и сопровождение саморазвития личности: точки соприкосновения			201
Кабрин В.И., Сметанова Ю.В., Зvezdina E.A. Пилотное исследование транскультуральной психосемантики личности значимых коммуникативных миров инновационно и предпринимательски ориентированной молодежи			211
Маслова Ю.В., Коханенко А.П. Применение компетентностного и модульного подходов при организации лабораторного практикума для студентов разного уровня обучения			220
Черданцева Р.Г., Афанасенков В.О. Организация военно-физкультурной подготовки в Томском государственном университете в годы Великой Отечественной войны (1941–1945 гг.)			225
НАУКИ О ЗЕМЛЕ			
Важенин Б.П. Сценарии прорыва сейсмогенных, ледниковых и иных природных плотин в горных долинах			230
Дутова Е.М., Покровский Д.С., Парначев В.П., Покровский В.Д. Геохимические особенности подземных вод хозяйствственно-питьевого назначения Республики Хакасия			239
Панченко Е.М., Диукарев А.Г. Зонирование территории Обь-Томского междуречья по эколого-функциональному принципу			250
Туркин Ю.А., Гринев Р.О. Гипербазиты и амфиболиты Угловско-Туруханского блока Иртышской зоны смятия			261
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ			270
Simonova M.V. Portrait of I.I. Bolotnikov in Russian historiography			135
Solovenko I.S. Goals and objectives of Russian miners' protest movement during the transition to market economy (1992–1999)			143
LAW			
Semeniuk R.A. Some measures on the prevention of drunk crime			150
Shcherbakova L.G. Consideration of cases on compensation for violation of the right to trial within a reasonable time and the right to execution of a judicial decision within a reasonable period in arbitration courts			154
ECONOMICS			
Avdzeyko V.I., Karnychev V.I., Mescheryakov R.V., Parnyuk L.V., Shelupanov A.A. Dynamics patent analysis of development in perspective trends of power electronics			159
Baginova V.M., Ivasenko A.G. System of land and mortgage relations: characteristics of formation and development prospects in Russia			170
Bashorina O.V., Ruzhanskaya L.S., Yakimova E.A. Strategic decisions of high-growing IT-companies: a case-study of the company "SKB Kontur"			175
Kakaulina M.O. Tax burden and economic growth: search for an effective model			181
Spitsyn Vladislav V. Science and industry: assessing effectiveness of interaction			189
PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS			
Bredikhina Yu.P., Guzhov F.A., Kapilevich L.V., Iljin A.A. Physiological and biomechanical mechanisms of shock action coordination in combat sports			194
Ivanova I.V. Supplementary cosmic education and support of self-identity: common ground			201
Kabrin V.I., Smetanova Yu.V., Zvezdina E.A. Pilot research of transcultural psychosemantics of personally important communicative worlds of innovation- and entrepreneurship-oriented youth			211
Maslova Yu.V., Kokhanenko A.P. Use of the competency and modular approaches to the organization of the laboratory workshop for students of different levels of training			220
Cherdantseva R.G., Afanasenkov V.O. Organization of military-sport training in Tomsk State University during the Great Patriotic War (1941–1945)			225
EARTH SCIENCES			
Vazhenin B.P. Destruction scenarios for seismogenic, glacial and any other natural dams in mountain valleys			230
Dutova E.M., Pokrovsky D.S., Parnachev V.P., Pokrovsky V.D. Geochemical characteristics of groundwater for domestic and drinking purposes in the Republic of Khakassia			239
Panchenko E.M., Dyukarev A.G. Zoning of the Ob-Tom interfluvial territory by the ecological and functional principle			250
Tourkin Yu.A., Grinev R.O. The ultrabasites and amphibolites of the Uglovsky-Turukhansk block of the Irtysh shear zone			261
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS			270